

សម្ភាសន៍ជាមួយឈ្មោះ: ហាស់ ហឿន ភេទប្រុស អាយុ៤៨ឆ្នាំ

មុខងារសម័យខ្មែរក្រហម: ទាហានខ្មែរក្រហម

ស្រុកកំណើតនៅភូមិចៃឈូក ឃុំអង្គរជុំ ស្រុកសសរស្តម្ភ ខេត្តសៀមរាប  
សព្វថ្ងៃរស់នៅភូមិយានរៀន ឃុំផ្កា ស្រុកស្វាយចេក ខេត្តបន្ទាយមានជ័យ

ថ្ងៃទី៨ ខែធ្នូ ឆ្នាំ២០១០

សម្ភាសន៍ដោយ: ស៊ិន សុផឹតា

០០:៤៨:២០

១៦ទំព័រ

ធីតា : កងចល័តនៅណា?

ហឿន : កាលនោះខ្ញុំនៅស្រុកវ៉ារីន ។

ធីតា : វ៉ារីនហ្នឹងនៅណាទៅ?

ហឿន : នៅជិតអន្តរវ័ងហ្នឹង ។

ធីតា : វាពេញប្រាក់វ៉ារីន?

ហឿន : វ៉ារីន ។ កាលហ្នឹងខ្ញុំចល័តខ្ញុំនៅហ្នឹងឯង ដល់នេះទៅនៅចល័តបានប្រហែលជា៣ខែស្រាប់តែ  
ពេលនោះគេឲ្យខ្ញុំទៅនៅក្នុងស្រែ ទៅនៅក្នុងស្រែហើយគាចិនភូមិខ្ញុំកាលនោះគាត់ទៅអត់រួចដល់  
ព្រោះគាត់យឺតយ៉ាវហើយគាត់ទៅអត់រួចស្រាប់ពេលនោះខ្ញុំទៅលួចស្រូវគេ ដល់ពេលខែច្រូត  
ខ្ញុំលួចស្រូវគេ លួចបានប្រហែលជាមួយគោស្រាប់ពេលយប់ឡើងខ្ញុំយកក្របីទៅចង ហើយ  
ពួកខ្មែរក្រហមគេដឹងគេកុំចាប់ ដល់ពេលកុំចាប់ទៅខ្ញុំដឹងវាមានចំបើងអញ្ជឹងទៅខ្ញុំយកមកដេក  
វាល ហើយពួកវាដើរបុកតាមចំបើងរកខ្ញុំ បើសិនជាវាឃើញវាត្រូវស៊ីថ្លើមទាំងយប់ ដល់  
ពេលវាទៅបាត់ទៅខ្ញុំលូនចូលដុប ដល់ពេលលូនចូលដុបទៅព្រឹកឡើងមីងហឿនគាត់នៅចល័ត  
គាត់សួរថាអូនយប់មិញគេមានដេញចាប់ឯងទេ? ដល់ហើយខ្ញុំថាបាទ ។ ហើយគាត់សួរថាឯង  
ទៅធ្វើខ្មែរក្រហមទេ? ហើយខ្ញុំថាទៅទៀតខ្ញុំរស់ ដល់ពេលអញ្ជឹងទៅគេរើសយកខ្ញុំទៅ តែ  
សម័យនោះគេអត់ធ្វើអីទេ ដើរតាមគេទៅ ។

ធីតា : អ្នកណាគេដែលម៉ៅរើសហ្នឹង?

ហឿន : ឈ្មោះមីងហឿនៗ ហ្នឹងគាត់ធ្វើប្រធានចល័តណា ធ្វើប្រធានចល័តនារី ។ ដល់ពេលនោះខ្ញុំក៏ទៅ  
ពេលទៅដល់គេកំពុងតែសូត្រអ្នកភូមិប្រាក់សក្តភូមិអីចឹងទៅ ហើយខ្ញុំនឹកឃើញថាវាយទុន

ប្រហែលជាអ្នកមានហើយ ហើយនឹកឃើញកសិករគឺជាអ្នកក្រព្រោះខ្ញុំជាអ្នកកសិករ ហើយ  
ដូះខ្ញុំនាបក៏បាក់អស់ ហូបបាយក៏មិនគ្រប់គ្រាន់ដល់ពេលនេះគេដាក់ឈ្មោះខ្ញុំឲ្យធ្វើខ្មែរក្រហម  
គេបើកកាំភ្លើងបើកអីឲ្យបឹងណា ហើយឲ្យខ្ញុំយាមដើរមើលគេ ការពារដូចជាអ្នកណាឮចម្លើយ  
អញ្ជឹងទៅឲ្យចាប់ចង ដល់ពេលនោះឲ្យខ្ញុំទៅយាមចំការទៅយាមពេលយប់ ទៅយាមនោះទៅ  
គ្នា១៥នាក់ កាលប្តឹងខ្ញុំនៅជាមួយគណៈស្រុក អឿន ។

ធីតា : គណៈស្រុក អឿន?

ឃ្លៀន : បាទ ។

ធីតា : គាត់នៅខាងណា?

ឃ្លៀន : គាត់អ្នកខាងខេត្តក្រចេះ អាប្តឹងស្រុកកំណើតរបស់គាត់ ។

ធីតា : អី ។

ឃ្លៀន : កាលប្តឹងគាត់នៅខ្មែរក្រហម ។

ធីតា : បាទ ។

ឃ្លៀន : ដល់ពេលយប់ឡើងស្រាប់តែមានមនុស្សម្នាក់ទៅលួចពោត ក្មេងអាយុ២៥ ហើយវាទៅលួច  
ពោត ហើយពេលនោះខ្ញុំនៅកៀនដូរស្រាប់តែវាទៅវាកាប់ហើយ ដល់ហើយខ្ញុំថាកាប់ប៉ុណ្ណឹង  
បានហើយចេញទៅវិញទៅ បើចូលទៅក្នុងទៀតប្រយ័ត្នមានមនុស្ស ដល់ហើយគេចេញម៉ៅ  
ដល់ពេលចេញម៉ៅ គេចាប់បានគេចងបណ្តើរម៉ៅទាំងយប់ ហើយយកទៅវ៉ែចោលទៅ ។

ធីតា : ពួកគ្នាពូប៉ុន្មាននាក់?

ឃ្លៀន : គ្នាពួកខ្ញុំដែលទៅយាមប្តឹង?

ធីតា : បាទ ។

ឃ្លៀន : ១៥នាក់ ។

ធីតា : ១៥នាក់?

ឃ្លៀន : បាទ ។

ធីតា : សុទ្ធតែប្រុសទាំងអស់?

ឃ្លៀន : បាទ ។

ធីតា : សុទ្ធតែប្រុសទាំងអស់?

ឃ្លៀន : បាទ ។ សុទ្ធតែពួកខ្មែរក្រហម ។ បើខ្ញុំចុះឈ្មោះធ្វើខ្មែរក្រហមចាប់តាំងពីពេលដែលបានលួច

ស្រូវកេហ្នឹង ខ្ញុំរត់ពេលហ្នឹងបានរស់ម្តង ហើយខ្ញុំទៅធ្វើខ្មែរក្រហមហ្នឹងដល់ពេលទៅធ្វើខ្មែរ  
ក្រហមគេឲ្យទៅយាមពោតហ្នឹង ដល់ពេលយាមពោតហ្នឹងម៉ោងបានចាប់មនុស្សយកទៅវ៉ៃ  
ចោល តែខ្ញុំមិនបានវ៉ៃពួកគេទេតែពួកនោះទេជាអ្នកវ៉ៃ ហើយនឹកឃើញថាខ្ញុំគេចមិនដុតពី  
កន្លែងហ្នឹងទេនៅតែបានរស់ហ្នឹង ។

ធីតា : ប៉ា ។

ឃ្លៀន : ដល់ពេលនោះទៅគេឲ្យខ្ញុំទៅនៅដីផ្សេង នៅដីវាលដែលគេហៅភូមិវ៉ែននៅខាងជើងវ៉ែន ។

ធីតា : ភូមិវ៉ែនហ្នឹងនៅតំបន់អីគេ?

ឃ្លៀន : នៅតំបន់ខាងខេត្តសៀមរាប ។

ធីតា : ប៉ា ។

ឃ្លៀន : ខ្ញុំគេឲ្យដេញទាដេញអី ដល់ក្រោយម៉ោងពួកខ្ញុំនេះដាំបាយឲ្យចល័ត ហើយកាលហ្នឹងបងប្រុសខ្ញុំ  
គាត់កាន់ចល័ត៥០០ នាក់ ។

ធីតា : គាត់ឈ្មោះអីគេ?

ឃ្លៀន : ឈ្មោះ សាន់ គាត់កាន់ចល័ត៥០០ នាក់ហើយអត់មានឲ្យបាយគ្នាស៊ីទេ គេធ្វើការវាលៗ  
ល្ងាចខ្ញុំដាំបាយនាំគ្នាដាំបាយស៊ីដាំអាដុះដុះអត់បានយកទៅឲ្យពួកចល័តម៉ោងហ្នឹងស្រេច ដល់ហើយ  
គេខ្ញុំទៅដេកយាមរោងម៉ាស៊ីននោះ ដាក់ម៉ោងដណ្តើមគ្នាអស់ដល់ហើយគណៈស្រុកដឹងគេថាយី  
អានេះឲ្យម៉ៅធ្វើការនេះវាទៅយកបាយឲ្យខ្មាំងឲ្យអីស៊ីអញ្ជើងមិនកើតទេ ដល់ហើយគេបញ្ជូនខ្ញុំ  
ឲ្យទៅធ្វើយោធានៅកោកដូង ។

ធីតា : គល់ដូង?

ឃ្លៀន : បាទ ។

ធីតា : កោកដូងនៅខាងណាវិញ?

ឃ្លៀន : ភូមិកោកដូងនៅខាងត្បូងវ៉ែន ។

ធីតា : ខេត្តខ្ពត្តមានជ័យមែន?

ឃ្លៀន : ខេត្តសៀមរាប ។

ធីតា : ខេត្តសៀមរាប?

ឃ្លៀន : បាទ ។ ដល់ពេលនោះឡើងទៅស្រាប់តែខ្ញុំជញ្ជូនបានរយៈពេលបីថ្ងៃពួកយាយគាត់ចាស់ៗគាត់  
ទៅលួចស្រូវកេមួយក្តាប់ដាក់ហោប៉ៅទៅ ដូចជាគ្រាប់ពោតណាម៉ែ ហើយគេបណ្តើរម៉ៅគេ  
ជិះកង់ឲ្យគាត់ដើរ បើគាត់ដើរមិនទាន់ទេគេវ៉ែកាត់ ហើយកាលហ្នឹងខ្ញុំចាំគាត់ចាស់ដូចអីខ្ញុំអញ្ជើង

ណា ហើយគាត់ហូបវាឆ្ងាក់ដល់ពេលហើយគាត់ថាអាអូនអើយត្រូវអីសុទ្ធិកហូបបន្តិចម៉ៅ ដល់  
ពេលត្រូវទឹកហូបហើយគាត់ហ្នឹងក៏គេយកទៅដាក់ខ្លោះ ហើយមានរោងមួយធំគេដាក់ មនុស្ស  
ប្រហែលជា៣០០ នាក់ គេដាក់ខ្លោះជើងទាំងពីរហើយចាក់ក្បាលភក្តីរួចទៅចាក់ចូលៗ ទៅ  
ដល់ពេលក្រោយម៉ៅបាន២ថ្ងៃក្រោយម៉ៅខ្ញុំយាម ។

ធីតា : ដាក់ខ្លោះនៅណាដែរពូ?

ឃ្លៀន : នៅកោកដូងហ្នឹងឯង ។

ធីតា : នៅកោកដូង?

ឃ្លៀន : គេហៅភូមិកោកដូង ។

ធីតា : ប៉ា!

ឃ្លៀន : ស្រាប់តែដល់ពេលនេះឡើងទៅប្រពន្ធចៅហ្វាយស្រុកនោះឈ្មោះលោក សន ចៅហ្វាយស្រុក  
នៅកោកដូងនោះមេខ្មែរក្រហម ស្រាប់ពេលនោះទៅខ្ញុំគេទៅប្រជុំ ហើយសាសននោះទៅ  
ប្រជុំនៅណាទេកាលហ្នឹងដូចជាបាត់ដំបង គាត់បើកបានម៉ៅពីរនាក់ប្រពន្ធគាត់ ប្រពន្ធគាត់  
ប្រហែលអៀនហើយព្រោះខ្ញុំថាអីអើយគិតមើលទៅ សូម្បីតែយើងហូបបាយរាល់ថ្ងៃហ្នឹងនៅ  
តែឃ្លានចុះទម្រាំតែគ្នាអត់ពោះទៀត យកមកបង្កប់បាយបង្កប់ទឹក បើជាម៉ែឪយើងតើគាត់  
នឹងឃ្លានយ៉ាងណាទៅ កាលហ្នឹងខ្ញុំនៅលីវនោះ ដល់ហើយគាត់ថាមែនអាស័យអាត្មាចតោះតែទៅ  
រកចាស់ៗឲ្យបាន១០ មកបែកដែលម៉ៅក្រោយហើយខ្ញុំក៏លេង ដល់ពេលលេងអស់ទៅស្រាប់  
តែប្តីគាត់ម៉ៅថាអាត្មាឯងម៉ែចបានទៅលេងអាហ្នឹងធ្វើអី ដល់ហើយខ្ញុំថាខ្ញុំអាណិតពេក ហើយ  
គាត់ថាបើឯងអាណិតឯងទៅចល័តវិញទៅ ដល់ហើយដេញខ្ញុំទៅចល័តវិញ បើមិនទៅចល័ត  
ទេនៅនេះគេរំពៃចោល ដល់ហើយសុខចិត្តទៅចល័ត ដល់ហើយត្រលប់ម៉ៅចល័តវិញ ដល់  
ពេលម៉ៅដល់ចល័តវិញយាយខ្ញុំគាត់នៅតែឯង គាត់ដើរអត់រួចទេធំតែក្បាលជង្គង់ទេ បាយក៏  
អត់មានហូបហើយខ្ញុំម៉ៅដល់ស្លាត់ជ្រាប ទៅដុះកាលហ្នឹងមានតែដើមឈើ មានតែដើម  
ទុន្ទានខ្មៅ ហើយគ្មានអ្នកណានៅទេ យាយខ្ញុំឃើញខ្ញុំគាត់យំគាត់ថាឯងម៉ៅវិញ ហើយកូន  
ហើយខ្ញុំថាបាទ ។

ធីតា : ឆ្នាំប៉ុន្មាន?

ឃ្លៀន : កាលនោះឆ្នាំប៉ុន្មានទៅខ្ញុំម៉ៅដុះភ្នំចឆ្នាំ ។

ធីតា : កាលពូទៅអាយុប៉ុន្មាន?

ឃ្លៀន : អាយុ៤៨ហើយ កាលនោះខ្ញុំទៅចល័តសម័យ៧៥ ខ្ញុំទៅប្រហែលជាក្រោយ៧៥មួយឆ្នាំ ។

ធីតា : អញ្ជឹងមានតែ៧៦ ។

ឃ្លៀន : បាទ ៧៦ ។

ធីតា : ៧៦ ហ្នឹងពូទៅណាទៀត?

ឃ្លៀន : អាពេលហ្នឹងខ្ញុំត្រលប់ម៉ោងល័តវិញដល់ហើយគេបញ្ជូនទៅសាលារាជមន្ត្រីលនៅខាងជើងស្រុក  
វ៉ារីន កាលហ្នឹងគេឲ្យទៅប្រគល់ ទៅប្រគល់ដេកប្រគល់ទៅដល់ហើយមានកុមារីតូចៗ ហ្នឹងវាទាំគ្នារត់  
លេង ដល់ពេលរត់លេងទៅវាទាំគ្នារត់លេងលើកណ្តាប់ខ្ញុំវិះនឹងឆាប់ទៀតថ្ងៃហ្នឹង វាចោទថាខ្ញុំ  
ហ្នឹងប្រានវាធ្លាក់ពីលើកណ្តាប់ហើយសន្ទប់ព្រោះវាលេងដេញគ្នា ដល់គេចោទថាខ្ញុំហ្នឹងជាអ្នក  
ប្រានហើយក៏មានសាក្សីថាគាត់មិនបានប្រានទេវារអិលធ្លាក់ដោយខ្លួនឯង ហើយ បានគេបញ្ជូន  
ខ្ញុំឲ្យម៉ៅធ្វើយោធាវិញ ឲ្យម៉ៅធ្វើខ្មែរក្រហមវិញ ។

ធីតា : អី ។

ឃ្លៀន : ហើយគេថាមិត្តឯងទៅធ្វើខ្មែរក្រហមវិញទៅ ។

ធីតា : ខាងណាដែលពូម៉ៅធ្វើខ្មែរក្រហម?

ឃ្លៀន : ខ្ញុំម៉ាកន្លែងដែលហ្នឹង ។

ធីតា : អញ្ជឹងពូម៉ៅពីដងមែន?

ឃ្លៀន : បាទខ្ញុំត្រលប់ម៉ៅពីដង ខ្ញុំម៉ៅដល់ក្រោយគេនេះបានពួកប៉ារ៉ាមីតារនេះ ពួកប៉ារ៉ាមីតារសំបុកៗនេះ  
កាលនោះសម្តេចសីហនុនេះហើយ យប់នោះខ្ញុំគេឲ្យរត់តាមពីរនាក់អាមួយនៅកោកដូងយក  
សារម៉ៅឲ្យគេ ខ្ញុំពីរបីដងនោះត្រលប់ទៅត្រលប់ម៉ៅ ។

ធីតា : សារហ្នឹងសរសេរថាម៉េចខ្លះ សារអីគេ?

ឃ្លៀន : សារបែបជាសំបុក្រ បំបុក្រថាដូចគ្រូរៀនបញ្ជូនទ័ពទៅនេះទៅនោះ ដូចថាគេត្រូវយកមនុស្ស  
ទៅវ៉ែចោលតែគេអត់ឲ្យយើងបើកទេណា ។

ធីតា : បា ។

ឃ្លៀន : គេអត់ឲ្យទេ ហាមដាច់ ភិចថាឲ្យយើងជិះសេះទៅថាយកសារទៅឲ្យគេ ហើយកាលនោះអត់  
មានទូរស័ព្ទមានអីដូចយើងសព្វថ្ងៃនេះ មានតែជិះសេះទៅ ។

ធីតា : បា ។

ឃ្លៀន : ទៅដល់ឲ្យភ្លេចគេថាមិត្តឯងចាំហូបបាយនេះរួចចាំទៅ ដល់ពេលហូបរួចខ្ញុំម៉ៅដល់កន្លែងយក  
ហ្នឹងសុទ្ធតែស្ត្រីសមាគមន៍កាត់ដេរប៊ុននាងឯងគេរាងធំជាងបន្តិច គេថាថ្ងៃនេះរឹងដែររឹងជើង  
ណាស់សភាពការណ៍មិនស្រួលទេអញ្ជឹងយប់ហ្នឹងយើងទៅដេកព្រៃទៅ ខ្ញុំយប់មិញយល់សប្តិ

អាក្រក់ណាស់ឃើញបាក់ធ្មេញ ហើយអ្នកខ្លះទៀតយល់សប្តិអាណាអាណី ដល់ហើយខ្ញុំថា  
តោះអញ្ជើងយើងទៅដេកព្រៃ ស្រាប់តែយប់ឡើងពួកជាំរិចូលម៉ោង ។

ធីតា : ជាំរិចខ្លាចណាវិញ?

ឃ្លៀន : ជាំរិចឃ្លឹងខ្លាចហានសីហនុ កាលឃ្លឹងតាសីហនុទើបតែបង្កើតនោះ ហើយមានប្រធានគេហៅ  
តាសំបុក ។

ធីតា : តាសំបុក?

ឃ្លៀន : បាទ ។ នៅខាងតាសីហនុ ។

ធីតា : មិនមែននៅខាងតាសៀន សាន ណាអី?

ឃ្លៀន : អត់ទេកាលនោះកាត់ទើបបង្កើតនៅខាងតាសីហនុ ។

ធីតា : ហើយចុះពួកដូចយកសារទៅឲ្យគេហើយគេថាម៉េចទៀត?

ឃ្លៀន : ពេលស៊ីបាយរួចហើយគេថាមិត្តឯងបើបានយកសាររួចហើយត្រលប់ទៅវិញចុះ ដល់ពេលខ្ញុំ  
ត្រលប់ម៉ៅវិញម៉ោងដល់កន្លែងឃ្លឹងវិញបានស្រីៗ សភាពការណ៍មិនស្រួលទេបាននាំខ្ញុំរត់ បាន  
យប់ឡើងពួកជាំរិចូលវែហើយពួកខ្ញុំគេចយករួចខ្លួន ស្រាប់ក្រោយម៉ោងទៀតព្រឹកឡើងកូន  
ក្មេងធំៗ គេខាងខ្មែរក្រហមគេម៉ោងដល់ ម៉ោងដល់យប់ឃ្លឹងគេថាសភាពការណ៍មិនស្រួលទេឥលូវ  
បញ្ជូនមនុស្សដែលជាពួកនាយទុបញ្ជូនទៅរៀន ៥០០ នាក់ដកពីតាមពីភូមិម៉ោង ដល់ពេលនេះ  
គេយកទៅវែហើយ ខ្ញុំអត់មានដឹងថាគេយកទៅវែហោលណាព្រៃគេថាឲ្យម៉ោងរៀនម៉ោងឃ្លឹង  
មានអីទៅដល់នោះគេ ស្រាតខោអាវអស់គេវែ គេវែនោះកូនងាយឡើងពេញឃ្លឹង ហើយខ្ញុំ  
លួចរត់ម៉ៅវិញ ។

ធីតា : ក្នុងឆ្នាំ៧៦ ដែរមែនពូ?

ឃ្លៀន : ចុងឆ្នាំ៧៦ ។

ធីតា : បាទ ។

ឃ្លៀន : ដល់ពេលនោះខ្ញុំលួចរត់ម៉ៅវិញ ហើយចុងឆ្នាំ៧៨នេះខ្ញុំគេឲ្យទៅ អាស័កាលឃ្លឹងឲ្យខ្ញុំបរទេស  
ទៅភូមិ ហើយខ្ញុំសុំច្បាប់គេទៅលេងដុះ ដល់ពេលនោះបងខ្ញុំកាត់បរទេសបាក់ដូរ ដល់ពេល  
បាក់ដូរគេប្រុងយកបងខ្ញុំទៅវែហោលថាបងខ្ញុំឃ្លឹងខ្លាំងអីណា ថាបងខ្ញុំឃ្លឹងចង់ធ្វើឲ្យស្ទុះដំណើរ  
ការមិនឲ្យជឿនលឿនអញ្ជើងណា ថាយើងធ្វើអីដូចថាមិនជួយចែវយកជើងរទេះ ហើយពី  
ដើមប្រើតែដូរឈើហើយយប់ហើយឃ្លឹងហើយខ្ញុំបរទេសម៉ោងដល់ស្រុក ហើយគេសួរថាពី  
ណាបរឃ្លឹង ហើយខ្ញុំថាបងខ្ញុំកាត់ឈ្មោះស្ទុះ កាត់បងខ្ញុំបង្កើត ។

ធីតា : កាត់អាយុប៉ុន្មាន?

ឃ្លៀន : បងគេបង្កសុំរំពោងអាយុច្រើនណាស់ តែកាត់ស្លាប់បាត់ហើយ កាលបង្កកាត់អាយុខ្លួន  
ប្រហែល៣៨អីឡឺន ។

ធីតា : ចុះកាលបង្កពូអាយុប៉ុន្មាន?

ឃ្លៀន : ខ្ញុំប្រហែលជាអាយុ១៥អីឡឺន មិនច្រើនទេ ។

ធីតា : អី ។

ឃ្លៀន : ដល់ពេលនោះខ្ញុំពួកអាពាហ៍ពិពាហ៍មិត្តភក្តិមិត្តភក្តិមិត្តភក្តិ ហើយបងខ្ញុំកាត់ថាខ្ញុំមានបង្កាវាបាក់ណា  
វាបាក់ខ្លួនវាតើ ដល់ហើយគេថាអាមិត្តភក្តិមិត្តភក្តិមិត្តភក្តិ គឺបយកទៅវៃចោលឥលូវទើបបងខ្ញុំ  
ឈប់និយាយហើយខ្ញុំបរទេសម៉ោងដល់ថាបងអើយ ដល់ហើយគេថាអើអានអើយឯងម៉ោងពី  
ណាហើយខ្ញុំថាម៉ោងពីកន្លែងមិត្តភក្តិមិត្តភក្តិ ហើយគេថាបងអើយយកគោក្របីចងក្រោយម៉ោងកុំឲ្យ  
ប្រធានសហករណ៍គេរករឿងណា ។

ធីតា : ប្រធានសហករណ៍ឈ្មោះអីគេពូ?

ឃ្លៀន : ភ្លេចបាត់ហើយព្រោះវាយូហើយ អីឈ្មោះតាដេត ។

ធីតា : នៅវ៉ារីនឃ្លីនមែន?

ឃ្លៀន : បាទ! ដល់ពេលនេះទៅគេមាននរសាគេម្នាក់ ហើយគេថាមិត្តណាខ្លាំងគឺបបាញ់បែករន្ទះ  
ក្បាលឥលូវ ដល់ហើយខ្ញុំថាមិត្តបងខ្ញុំទើបតែម៉ោងពីកន្លែងស្រុកហើយមិត្តបងមានការអីមែន?  
ដល់ហើយគេថាអីមិត្តភក្តិមិត្តភក្តិ ហើយខ្ញុំថាបាទ ហើយគេថាអញ្ជើញចុះៗ ខ្ញុំម៉ោងដល់នាំគ្នាដាំ  
បាយដាំទឹកហើយគ្នាអ្នកអត់ៗ ឃ្លីនម៉ោងពេញដល់ពេលល្ងាចម៉ោងប្រធានសហករណ៍ឃ្លីនគេជួយ  
អង្ករមួយគោ ដល់ពេលគេឲ្យអង្ករមួយគោម៉ោងបានព្រលឹមឡើងខ្ញុំត្រលប់ម៉ោងវិញ ដល់ត្រលប់  
ម៉ោងដល់កន្លែងថ្មីវិញខ្ញុំជួបជួបអ្នកភ្នំពេញអ្នកជម្លៀសយើងនោះស្រី គ្នាដើរដូចជាដាច់បាយម៉ោង  
ពីណាទេ ហើយស្រីដងគ្នាដើរម្នាក់ឯង ខ្ញុំស្រណោះដែរកាលនោះបើសិនជាខ្ញុំជំរិតខ្ញុំយកធ្វើ  
ជាប្រពន្ធបាត់ហើយ បើជាស្រុកយើងសព្វថ្ងៃយកបាត់ហើយ ហើយកាលនោះខ្ញុំចេកទៅមួយ  
ស្និទ្ធដែលម៉ែខ្ញុំឲ្យម៉ោង ហើយគេសួរថាមិត្តម៉ោងពីណា ហើយខ្ញុំថាខ្ញុំម៉ោងពីលេងម្តាយ ហើយខ្ញុំសួរ  
ថាមិត្តឯងម៉ោងពីណាហើយគេថាខ្ញុំគ្មានគោលដៅទេ ហើយខ្ញុំថានេះមិត្តឯងយកចេកមួយស្និទ្ធ  
ទៅហូបទៅ ហើយគេថាមិនបាច់ទេមិត្តបងខ្ញុំដើរដល់ត្រឹមម៉ានយកត្រឹមឃ្លីនទៅ ហើយខ្ញុំនៅតែ  
ថានេះមិត្តឯងយកចេកមួយស្និទ្ធទៅ ហើយខ្ញុំម៉ោងវិញទៅ ហើយកាលនោះសម័យ៧៧យួន  
ឡើងទៅ គេឡើងទៅ ហើយកាលនោះគេហៅយើងថាយកប៉ុន ខ្ញុំរត់ម៉ោងបន្តាយ

ដល់ពេលចូលម៉ោងដល់បន្ទាយខ្ញុំលាក់កាំភ្លើង ដល់ពេលក្រោយម៉ោង  
យួនចូលដល់ថ្នាក់នៃនេះមានប៉ុល ពត មានអីទេ? ដល់ហើយខ្ញុំទេអត់មានទេខ្ញុំមិនមែនខ្មែរ  
ក្រហមទេ ក្រោយម៉ោងទៀតបានខ្ញុំរត់ចេញម៉ោងដល់ហើយបានធ្វើជំរំ ធ្វើជំរំវាងភាសាសៀន  
សាន ហើយបានខ្ញុំនៅៗទៅហើយបានខ្ញុំមកបានប្រពន្ធនៅភូមិនេះ ។

ធីតា : បឹងអំពិលមែនពូ?

ឃ្លីន : បាទ ហើយភ្នែកខ្ញុំនេះគេខ្ទះចេញតើ ខ្ញុំដាក់ភ្នែកផ្សេង ។

ធីតា : អី ។ កាលទៅធ្វើទាហានជំរំហ្នឹងមែនពូ?

ឃ្លីន : បាទ ។ ក្រោយពីធ្វើជំរំហ្នឹងគេកែវិញតាមគោកមនសាមអីហ្នឹង ហើយទាហានខាងក្នុង ។

ធីតា : ទាហានខាងក្នុងទាហានអីគេពូ?

ឃ្លីន : ទាហានហ៊ុន សែន យើងនេះមិនទាហានហ៊ុន សែន បង្កើតជាមួយទាហានយួន ហើយខ្លះគេ  
ហៅទាហានខ្មែរកាលសម័យនោះ ។

ធីតា : ប៉ា ។

ឃ្លីន : ដល់ពេលនេះខ្ញុំឈប់កែវិញជាមួយទាហានក្នុងហើយកែវិញជាមួយទាហានពួកមនុស្ស ។

ធីតា : ទាហានពួកមនុស្សទៀត?

ឃ្លីន : បាទ ។

ធីតា : ជនជាតិអីគេហ្នឹង?

ឃ្លីន : ជនជាតិខ្មែរយើងទាំងអស់ហ្នឹងឯង ។ នៅជាមួយយួនផងនៅជាមួយខ្មែរផង ដល់ពេលក្រោយ  
ម៉ោងខ្ញុំកែវិញជាមួយហ្នឹងរួច ខ្ញុំម៉ៅកែវិញនៅភូមិបន្ទាយឆ្មារស្រុកថ្មពួក ខ្ញុំកែវិញប្រារម្ភនេះមួយ  
គ្រឿង ហើយចាប់បានរថយន្តមួយគ្រឿងហើយចាប់បានកម្មវិធី៣០០ នាក់ ក្រោយម៉ោងបាន  
ធ្វើរដ្ឋប្រហារឆ្មារប៉ុន្មានទេធ្វើរដ្ឋប្រហារដូចជាឆ្មារ៧មិនដឹងទេ ។ ខ្ញុំទៅកែវិញខ្មែរក្រហមនៅអន្លង  
វែងមួយសារទៀតកន្លែងតាម៉ុកនោះ ។

ធីតា : ឥឡូវទៅកែវិញហ្នឹងហ្នឹង?

ឃ្លីន : បាទ ។ ទៅកែវិញហ្នឹងហើយបានក្រោយម៉ោងទៅកែវិញនៅកន្លែងប៉ែលិនទៀត ។

ធីតា : ទៅរយៈពេលប៉ុន្មានដែរពូ?

ឃ្លីន : បាទ?

ធីតា : តាម៉ុកហ្នឹងរយៈពេលប៉ុន្មាន?

ឃ្លីន : កែវិញរយៈពេលជិតមួយខែ ។



ធីតា : ជិតមួយខែ?

ឃ្លៀន : បាទ ។

ធីតា : ហើយកាលបង្កើតមានមនុស្សស្លាប់ច្រើនទេ?

ឃ្លៀន : មនុស្សស្លាប់ច្រើនដែរ ។ ក្រោយម៉ែតេឡូទៅរ៉ែនៅថែលិនហើយរៀបចំថាទៅរ៉ែហើយបង្កើត  
ដល់ពេលល្ងាចបង្កើតខ្ញុំកាត់ឈឺធ្ងន់ដាច់បាយដាច់ទឹកទៅតែព្រៃរ៉ែតេម៉ែតាមទៅខ្ញុំឈប់សង្រួម  
តាំងពីពេលនោះរហូតម៉ែ ហើយធ្វើស្រែចំការទៅរកស៊ីចិញ្ចឹមកូនទៅ កូនវាច្រើនដែរកូន៥  
នាក់នោះ?

ធីតា : ហើយពូម៉ែចបានរួស? ហើយរួសយ៉ាងម៉េច?

ឃ្លៀន : យើងរ៉ែទៅគេបាញ់ម៉ែ កាលនោះខ្ញុំកាន់មេកងរង ហើយខ្ញុំរួសទាហានខ្ញុំស្លាប់អស់ពីរនាក់  
ហើយមានរួស៣នាក់ ខ្ញុំក៏រួសដែរ ។  
ដល់ពេលក្រោយម៉ែខ្ញុំទៅធ្វើការនៅថែបែកសង្រួម ។

ធីតា : ធ្វើការនៅថែឆ្នាំណា?

ឃ្លៀន : ទៅប្រហែលជា៣,៤ខែមុននេះឯង ។

ធីតា : អ័ ។

ឃ្លៀន : កាលបង្កើតទៅភ្នំតទឹកទៅដល់ក្បាលភ្នាក់បែកទៅ ។

ធីតា : ពូខ្ញុំបង់ស្នូបនិចអាត់នៃមេកងបង្កើត កាលពូធ្វើមេកងបង្កើតម៉េច?

ឃ្លៀន : ធ្វើមេកងគេដឹកនាំគេ ។

ធីតា : ដឹកនាំគេប៉ុន្មាននាក់?

ឃ្លៀន : ១០០ នាក់ ។

ធីតា : ១០០ នាក់?

ឃ្លៀន : បាទ ។

ធីតា : ហើយគេរ៉ែពីខាងណាម៉ែខាងណាទៅ?

ឃ្លៀន : រ៉ែអន្ទូនរ៉ែវ៉ែនមែន?

ធីតា : បា ។

ឃ្លៀន : ផ្លូវរ៉ែទៅពីខាងជើង ។

ធីតា : ពីបន្ទាយឆ្នាទៅមែន?

ឃ្លៀន : អត់ទេ ។ បន្ទាយឆ្មារវីពីដំបូង កាលមុនរដ្ឋប្រហារ រឿងនេះពីបីសារនោះបើនិយាយឲ្យអស់ទៅ កាលខ្ញុំវិបៃកររួច វិបៃមុនដំបូងខ្ញុំវិបៃបន្ទាយឆ្មារ ដល់វិបៃបន្ទាយឆ្មាររួចបានទៅវិបៃអន្តរវែង ដល់ ពេលវិបៃអន្តរវែងរួចហើយមិនញឹក ប៉ុន្តែធ្វើរដ្ឋប្រហារខាងក្នុងមួយសារដោយសារមានរឿង ជាមួយហ៊ុន សែនហ្នឹងមួយសារនោះមានដុះខាងក្នុងហើយមិនរត់ម៉ាយមួយសារ ដល់ពេលមួយ សារក្រោយម៉ាយមិនពួកខ្ញុំរត់ទៅវិបៃមួយសារហើយបានខ្ញុំឈប់ ។

ធីតា : រដ្ឋប្រហារឆ្នាំ៧០ ?

ឃ្លៀន : បាទ ។

ធីតា : ចុះអត្តលំ៧១,៧២ពួកធ្វើអីកេ ?

ឃ្លៀន : គាំទ្រពី៧០,៧១,៧២ម៉ាយខ្ញុំឈប់រហូតហ្នឹង ខ្ញុំធ្វើស្រែធ្វើចំការ ។

ធីតា : ដល់ពេល៧៥ ចាប់ផ្តើមចូល...?

ឃ្លៀន : បាទ ។

ធីតា : អត់មានបានរៀនបានសូត្រអីទេ?

ឃ្លៀន : អត់មានបានរៀនទេ ខ្ញុំទៅរៀននៅចល័តនោះ កាលនោះគេឲ្យទៅរៀននៅចល័តនោះ ហើយ រៀនដងគេឲ្យយើងកាប់ស្លឹកទទ្រនខេត្រធ្វើដីដង គេឲ្យយើងទៅប្រមូលទទ្រនខេត្រហើយ ប្រមូលអាចម៍កោម៉ាយធ្វើដី ដល់ក្រោយម៉ាយគេឈប់ឲ្យរៀនហ្នឹងគេឲ្យយើងទៅចល័តរហូតហ្នឹង ។

ធីតា : ចុះដូចវិបៃខាងឆ្មារបារនប៉ារ៉ាអីខាងណាអ្នកចាញ់?

ឃ្លៀន : កាលដែលវិបៃនោះខាងខ្ញុំឈ្នះខាងគេចាញ់ កាលនោះពួកខ្ញុំចាប់បានឡានប៉ុន្មានគ្រឿងនោះ ។

ធីតា : ចាប់បានឡានអីខ្លះពូ?

ឃ្លៀន : ចាប់បានឡានដំរីទឹកហ្នឹងពីរ ។

ធីតា : ឡានដំរីទឹក?

ឃ្លៀន : បាទ ។ បានថ្មក្រោះពីរគ្រឿង ហើយបាញ់នេះមួយគ្រឿង បាញ់នៅបន្ទាយឆ្មារ ។

ធីតា : នៅខាងបន្ទាយឆ្មារមែនពូ?

ឃ្លៀន : បាទ ។ បន្ទាយឆ្មារខេត្តខត្តមានជ័យនេះ ។

ធីតា : ចុះកន្លែងតំបន់បន្ទាយហ្នឹងពូមានដឹងទេថាហេតុអីបានជាគេទៅវិបៃនៅកន្លែងហ្នឹងវិញ?

ឃ្លៀន : កាលនោះបន្ទាយឆ្មារនោះគឺជាយដែន ដល់ពេលជាប់ជាមួយជាយដែននោះកម្លាំងខ្មាំងវា នៅ បន្ទាយឆ្មារនេះឯង ។ បន្ទាយឆ្មារវាជិតជាយដែនដល់ពេលជាប់ជាយដែនទៅជាយដែនហ្នឹងគឺ

កម្លាំងខ្លាំងហើយកម្លាំងខាងក្នុងគឺជាកំរិតមិនឲ្យប៉ារ៉ាអីចុះឡើងបាន ដាក់ដូចជារបស់ល្អស ដាក់មិន ដាក់ដុច ហើយបើសិនជាចុះម៉ៅត្រូវដុចត្រូវអីសាប់ កុំឲ្យវាទំពនាំកម្លាំងចូលខាងក្នុងបានធ្វើដូចជាខ្សែក្រវ៉ាត់ជាមួយជាយដែនថែប្តឹងឯង ។

ធីតា : ហើយបន្ទាយឆ្មារប្តឹងមនុស្សទៅច្រើននាក់ណាស់មែនទេ?

ឃ្លៀន : ច្រើន ។ កាលនោះមានស្រុកភូមិ ហើយកម្លាំងខាងក្នុងមានប្រហែលជា៣០០នាក់ ហើយខ្ញុំចូលគេអូសតាំងពីល្ងាច ចូលទៅឈរទម្រាំភ្លឺបានគេឲ្យវែងដែលគេហៅថាវែងវែងវែង ។

ធីតា : អ្នកណាគេដែលហៅថាវែងវែងវែង? គេប្រើពាក្យផ្សេង?

ឃ្លៀន : បាទ ។ ចូលវែងវែងវែងសុទ្ធតែមេ គេរើស ហើយគេរើសតែអ្នកមានជំនាញៗ ហើយផ្អាកវែងវែងវែងម៉ៅខាងក្រៅ ។

ធីតា : យើងវែងវែងវែង...?

ឃ្លៀន : ខាងខាងក្នុង ។ វែងវែងវែងដូចជាបន្ទាយខ្លាំងនៅអញ្ចេះយើងនៅខាងនោះ ពេលដល់ម៉ោងដូចជាមេបញ្ជាថាម៉ោង៤ត្រូវដុះអញ្ចឹងម៉ោង៤ចាប់ផ្តើមវែងវែងវែងតែម្តង រួចបានគ្នាយើងកម្លាំងខាងក្រៅនេះបាញ់ចូល ដល់ពេលមើលទៅបាញ់ខ្លាំងហើយដូចជាបាញ់ប្រឡាក់អញ្ចឹងត្រូវបាញ់ទៅខាងលើវិញ ។

ធីតា : ហើយពួកអ្នកខាងបាញ់ប្តឹងដែរ?

ឃ្លៀន : ខ្ញុំអ្នកខាងវែងវែងវែងឯង ។

ធីតា : ផ្អាក?

ឃ្លៀន : បាទ ។

ធីតា : ដឹកនាំមុខគេឬក៏ម៉េច?

ឃ្លៀន : បាទ ។ ខ្ញុំជាកូនគេហើយកាលគេដកប្តឹងគេដកយកតែមេទៅ តែមានមេបញ្ជាការបងគោឈា ជាមេបញ្ជាការធំនៅលើគេ ។

ធីតា : ឈ្មោះគោឈា?

ឃ្លៀន : បាទ ។

ធីតា : គោឈា តំបន់៣ ។ តំបន់៣នៅណាវិញ?

ឃ្លៀន : នៅបឹងជុំនេះឯង ។

ធីតា : បឹងជុំ?

ឃ្លៀន : បាទ ។

ធីតា : តែ គោលយា ហ្នឹងគាត់ជាអ្នកដឹកនាំហ្នឹង?

ឃ្លៀន : បាទ ។ ដល់ពេលចូលវែកគាត់ជាអ្នកដើរព្រហ្មហ្នឹង កាលហ្នឹងគាត់ផ្តាយមួយ ។

ធីតា : ចុះពូជដូចជាពេលវែកព្នឹងហើយអត់មានសម្រាកមានអីទេហ្នឹង?

ឃ្លៀន : វែកបែករួចបានសម្រាកហើយចូលតែកន្លែងនៅខាងក្នុងមានអ្នកណាបួសអញ្ជើញយកមកព្យាបាល  
ហើយដឹកយកទៅអត់មានសម្រាកមានអីទេ ។

ធីតា : ខាងណាអ្នកដឹក?

ឃ្លៀន : ខាងពួកប៉ារ៉ាណេនេដង ។

ធីតា : អី ។

ឃ្លៀន : បើអាមួយនោះវាមិនសមនឹងនេះដង គេចង់វាដាក់ស្មៅដាក់អីហើយវាស្រែកថាអញមិនចង់  
រស់ទេ យកអញទៅបាញ់ទៅ ដល់ពេលរាងស្លាប់ពួកខ្ញុំចង់ជើងចង់ដៃដាច់ហើយពួកខ្ញុំទៅស៊ី  
បាយវាស្រាយខ្លួនវាបានស្ងួតទាញកាំភ្លើងរកបាញ់ពួកខ្ញុំ ដល់ហើយមេថាបើវាមិនចង់រស់  
ហើយយកវាទៅបាញ់ចោលទៅ រួចហើយក៏គេយកទៅបាញ់ចោល តែឥលូវវានៅរស់តើនៅ  
ជួបប្រពន្ធជួបកូន បើខាងក្នុងខ្ញុំចាប់បានខ្ញុំមិនដែលធ្វើបាបទេ កាលខ្ញុំវែកព្នឹងព្រហ្មហ្នឹង ។

ធីតា : ព្រៃអីគេពូ?

ឃ្លៀន : ភូមិព្រៃ ។

ធីតា : ភូមិព្រៃនៅណាវិញ?

ឃ្លៀន : នៅភូមិព្រៃកខាងនោះ ខាងស្វាយចេកនោះវិញ តែមិនដឹងខាងនាស្វាយចេកនោះទេ ហើយ  
កាលនោះអាមួយនោះវែកគ្នាដាច់អស់១០កំណាត់ ខ្ញុំឲ្យទាហានសែនទៅព្យាបាលនៅមន្ទីរពេទ្យ  
ហើយពួកបារាំងពួកអីវាព្យាបាលឲ្យ ដល់ពេលវាជាទៅវាគ្រលប់ទៅស្រុកវិញ កើតមួយជាតិ  
នេះខ្ញុំសាងតែអំពើរល្អ ហើយអាជឿនកប់បួនទ្រព្យសម្បត្តិគេនោះមិនដែលទេ ព្រោះយាយខ្ញុំ  
គាត់ហាមផ្តាច់អាជឿនកប់បួនទ្រព្យសម្បត្តិគេហើយខ្ញុំក៏ធ្វើតាមគាត់ទៅ ។

ធីតា : ចុះភ្នែកពូម៉េចបាន...?

ឃ្លៀន : គ្រូវ៉ម៉ិន ។

ធីតា : គ្រូវ៉ម៉ិនហ្នឹង?

ឃ្លៀន : បាទ ។

ធីតា : នៅជាប់ដល់សព្វថ្ងៃនេះ?

ឃ្លៀន : បាទ ។ កាលហ្នឹងសុទ្ធតែអំបែនសុទ្ធ ។

ធីតា : អ័ ។ កាលបង្កើតពូមានបានទៅទទួលសម្តេចទទួលអីទេកាលពេល៧៧?

ឃ្លៀន : កាលពេលសម្តេចតាម៉ៅបង្កើតមែន ។

ធីតា : កាល៨០ ជាងពូនៅណា?

ឃ្លៀន : កាលនោះខ្ញុំនៅជុំបឹងអំពិលកាលនោះសម្តេចតាដែលម៉ៅលេងភី ភាត់ចុះម៉ៅខ្ញុំទៅទទួលភី ។  
តែគំនិតពីនោះម៉ៅមិនដែលបានឃើញទេបានត្រឹមឃើញក្នុងទូរទស្សន៍ ហើយណាមួយយើង  
ក្រដាស ទូរទស្សន៍ក៏មិនមានមើល ។

ធីតា : ជុំបឹងអំពិលបង្កើតភាគច្រើនសុទ្ធតែខ្មែរទេ?

ឃ្លៀន : បាទ! ខ្មែរយើងជំនាន់អ្នកតស៊ូសុទ្ធបង្កើត ដូចជាទាហានដូចជាអីបង្កើត ។ ហើយដូចអ្នកនៅលីវទៅ  
បានប្រពន្ធបានអីហើយក៏ចេះតែរស់នៅបង្កើតទៅ កាលបង្កើតសម័យតស៊ូ មានបារាំងមានអីបើក  
អង្គរ បើកត្រីខ ហើយដូចថាថ្ងៃព្រហស្បត្តិថ្ងៃសុក្រអញ្ចឹងគេបើកឲ្យម្តង ហើយគេនៅនោះទៅ  
គេលេងគេបង្កើតល្បែងរាំ ហើយដល់ពេលបានមួយអាទិត្យទៀតគេបើកអង្គឲ្យ ឲ្យតែស្រីទេ  
បើប្រុសអត់ឲ្យ បើអ្នកណាទាហាននៅតាមទាហាន ហើយមានប្រពន្ធនឹងកូនគេបើកឲ្យប្រពន្ធនឹង  
កូនទៀត តែបើយើងអីអាចយកទៅកន្លែងពេទ្យព្យាបាលនៅពេទ្យបង្កើតបាន ហើយពេទ្យសម័យ  
នោះដូចព្យាបាលដោយស្មោះត្រង់ ហើយពេទ្យឥលូវនេះមិនបានទេមើលឃើញតែលុយទេ ។

ធីតា : ចុះកាល៧៧ពូនៅបង្កើតទៀតប្តីគ្រលប់ម៉ៅស្រុកវិញហើយ?

ឃ្លៀន : សម័យ៧៧?

ធីតា : សម័យគេបោះឆ្នោតនោះ?

ឃ្លៀន : កាល៧៧គេបញ្ជូនគ្រលប់ម៉ៅស្រុកហើយ ។ គេបញ្ជូនម៉ៅកូមីនោះហើយ គេដឹកចេញម៉ៅរួច  
បានខ្ញុំទៅបោះឆ្នោតនៅថ្មពួក ។

ធីតា : ខាងណាអ្នកដឹកម៉ៅ?

ឃ្លៀន : គេថាខាងពួកបារាំងជូនម៉ៅស្រុកវិញកំណើតវិញ ហើយគេមានឲ្យម្នាក់៥០ ដុល្លា ។

ធីតា : ឲ្យតែអ្នកធ្វើទាហានដឹងតែគេឲ្យបង្កើត?

ឃ្លៀន : អ្នកស្រុកក៏គេឲ្យដែរឲ្យតែនៅក្នុងជុំបឹង ។

ធីតា : អ័ ដែលគេថានៅក្នុងសាយធ្លុសាយបីបង្កើតមែន?

ឃ្លៀន : ដល់ពេលចេញពីបឹងជុំទៅខាងក្នុងវែបែកទៅបានទៅជុំសាយធ្លុទៀត ទៅនៅជុំសាយធ្លុបង្កើត  
ដល់ពេលវែបែកទៅបានគេរត់ទៅនៅខាងសាយបី ។

ធីតា : ចុះសាយធ្លុអ្នកណាគេអ្នកគ្រប់គ្រង?

ឃ្លៀន : បើសាយបីតាស៊ុន សាន ។

ធីតា : ហើយពូមានដែលបានជួបគាត់ទេ?

ឃ្លៀន : ជួប ។

ធីតា : ជួបតាស៊ុន សានហ្នឹងហ្នឹង?

ឃ្លៀន : បាទ ។

ធីតា : គាត់ម៉ែលេងពូមែន?

ឃ្លៀន : គាត់ម៉ែលេងទាហានដូចជាទាហាន៥ ០ ០ , ៦ ០ ០ នាក់អញ្ជឹងគាត់ម៉ែលេងទៅហើយយើងទៅ  
ទទួលទៅ ហើយគាត់ម៉ែដូចជាស្តេចដែរមានអង្គរក្សមានអី មានអ្នកថតកាមេរ៉ា មានអ្នកថត  
ឆ្លើយស្តាំអី ហើយពួកខ្ញុំនឹងចាំគាត់ម៉ែចាំចាប់ដៃ ហើយគាត់ម៉ែហើយគាត់ឡើងយន្តហោះទៅ  
វិញទៅ បើនៅជុំនេះមានរដ្ឋបាលគេក្រោមតាស៊ុន សានសម្រាប់ត្រួតត្រាមើលការខុសត្រូវ  
ដូចជាមើលអង្គមើលអីដែលគេហៅថាអ្នកកាន់កាប់ រដ្ឋបាលហ្នឹងឈ្មោះវា ឡាយខេ នៅ  
ត្រពាំងថ្ម ។

ធីតា : គាត់នៅត្រពាំងថ្ម?

ឃ្លៀន : នៅស្រុកត្រពាំងថ្ម ។

ធីតា : ហើយអញ្ជឹងពូដូចជាពេលហ្នឹងគេសម្រុះសម្រួលភ្នំបូកម៉ែចទៀត?

ឃ្លៀន : កាលហ្នឹងខ្ញុំអត់ដឹងរឿងដង ស្រាប់តែពេលហ្នឹងពួកអង្គរជាតិចូលម៉ែដកអាវុធដកអី ដល់ពេល  
ដកហើយបានគេថាឲ្យដឹកកង្កែបចេញម៉ែត្រលប់ម៉ែស្រុកវិញម៉ែ ។

ធីតា : ឆ្នាំណាដែលពូត្រលប់ម៉ែស្រុកកំណើតវិញ?

ឃ្លៀន : ឆ្នាំ៧០ ។

ធីតា : ចុះ៧៣ពូនៅទេ ហើយម៉ែចបាន៧០ ពូនារទេសចេញម៉ែម៉ែ?

ឃ្លៀន : កាលហ្នឹងយើងនៅជុំនៅឡើយហើយ៧៣ហ្នឹងមិនបោះឆ្នោត ខ្ញុំចេញម៉ែមុនមួយឆ្នាំកាលឆ្នាំ  
៧២ហើយឆ្នាំ៧៧មិនបោះឆ្នោត ។

ធីតា : ហើយបានគេហៅទៅអ្នកណាដែលធ្លាប់នៅជុំហ្នឹងគេឲ្យលុយឲ្យអីអញ្ជឹងទៅ?

ឃ្លៀន : ពេលគេដឹកម៉ែគេហៅឈ្មោះយើងហើយចុះម៉ែពីលើឡានគេឲ្យលុយតែម្តង ឲ្យលុយយើង  
មានបុន្តមានអី ហើយដូចអត្តសញ្ញាណហើយនឹងសៀវភៅគ្រួសារយើងអញ្ជឹង ហើយយើង  
មានភ្នំបូកនានានាក់ដូចជាមានភ្នំ៥ នាក់ ដូចជាមានទាហាន៥ នាក់ ឬក៏មានគ្រួសារពីរនាក់អញ្ជឹង  
មានទាហានពីរនាក់បីនាក់ហើយចុះម៉ែឲ្យ ហើយហ្នឹងទាហានជាអ្នកគ្រប់គ្រង ហើយអង្គរអីគេ

ជួយមួយក្នុងរយៈមួយអាទិត្យ បើពេលនោះដាច់អញ្ជឹងទៅគេចាប់ផ្ដើមធ្វើស្រែហូបធម្មតា  
ទម្រាំតែយើងដូចថារឹងដែររឹងជើង ហើយខ្លះគ្នាធ្វើស្រែមិនទាន់បានពួកបារាំងគេជួយក្នុងរយៈ  
៣ខែ៤ខែអញ្ជឹងទៅ ហើយខ្លះចែកកន្លែងដាក់ទឹកមួយហើយខ្លះទៀត ហើយខ្លះឲ្យព្យាបាលសម្រាប់  
រៀបចំធ្វើដូះធ្វើសំបែងអញ្ជឹងទៅណា ។

ធីតា : ចុះពូកល្ងូវពូមានដឹងថាអំពីរឿងការកាត់ទោសមេដឹកនាំខ្មែរក្រហមទាំង៥រូបអីទេ?

ឃ្លៀន : អត់ដឹងភ្លេចអស់ហើយ បើនិយាយទៅចាំមិនបានហ្នឹង ។

ធីតា : គេកាត់ទោសខុចកាត់អីអត់មានដែលដឹងពីព័ត៌មានហ្នឹងទេ?

ឃ្លៀន : ដឹងខ្លះដែរដែលគេជួយតាមវិទ្យុ ម៉ោងយើងមិនសូវយកចិត្តទុកដាក់ផង ។

ធីតា : ពូកល្ងូវមានការករណីកាត់ទោសលេខ០០២ទៀតអីចឹង ហើយវាមាន៤រូបណា មាននួន ជា  
មានខៀវ សំផន មានអៀង ធារិទ្ធ មានអៀង សារី ។

ឃ្លៀន : បាទ ។

ធីតា : ហើយពូយល់ឃើញយ៉ាងម៉េចដែរចំពោះការកាត់ទោសមេដឹកនាំអញ្ជឹង ពូយល់ឃើញយ៉ាង  
ម៉េច?

ឃ្លៀន : ខ្ញុំមិនដឹងយល់ឃើញថាយ៉ាងម៉េចទេ ព្រោះគិតស្មានមិនត្រូវព្រោះសុទ្ធតែជាអ្នកប្រល័យពូជ  
សាសន៍ មិនដឹងថាញែកថាម៉េចបើតាមនិយាយទៅកំហុសកាត់ច្រើនណាស់ សម្លេងកាត់ជាអ្នក  
បង្កើតរឿងព្រោះកាត់ធ្លាប់ទៅនៅប៉ែកកំណែលហ្នឹង កាត់ថាកាត់ទៅនៅប៉ែកកំណែលទៅ  
ព្យាបាលនៅប៉ែកកំណែលហ្នឹង ដល់ពេលឲ្យទៅកាត់ទោសមិនដឹងថាម៉េចព្រោះសុទ្ធតែខុស បើ  
និយាយទៅតាមក្មេងវាពុទ្ធនាយវាអញ្ជឹងទៅហើយ ដូចគេថាមានផ្លូវអត់មនុស្សដើរ មាន  
ស្រូវមនុស្សស៊ី រឿងកាត់ទោសសម្រេចទៅលើអន្តរជាតិគេជាអ្នកសម្រេចទៅចុះ ឃើញថា  
ម៉េចឲ្យគេកាត់ទោសតាមដំណើរទៅ ។

ធីតា : ពូអាស្រ័យទៅលើតុលាការហ្នឹង?

ឃ្លៀន : បាទ ។ អាស្រ័យទៅលើតុលាការកាត់ទោស ។

ធីតា : បា ។

ឃ្លៀន : ព្រោះតុលាការកាត់ជាអ្នកជាអ្នកកាត់ទោសឲ្យយើងយុត្តិធម៌ បើតុលាការកាត់ទោសប្រៀបដូច  
ជាជញ្ជីងអញ្ជឹង ខ្ញុំមើលទៅឃើញព្រោះខ្ញុំធ្លាប់នៅប្រទេសថៃគេចាប់បានគេហៅទៅកន្លែង  
តុលាការកាត់ទោសគេ តែយើងមិនមានទោសអីធ្ងន់ធ្ងរទេគ្រាន់តែយើងខុសច្បាប់ឆ្គងទៅ  
ប្រទេសគេតែប៉ុណ្ណោះ ហើយគេដាក់ជញ្ជីងយកទៅធ្វើ ។

ធីតា : ពូទៅស្រុកអីគេ ប្រាំឯកកមែន?

ឃ្លៀន : បាទ ។

ធីតា : ទៅធ្វើអីគេពូ?

ឃ្លៀន : កាលប្តឹងទៅធ្វើការខាងដកដង្ហើម កាលធ្វើការកសាងឃើញខ្ញុំឃើញចៅលីហ្វិដិះសេះ ហើយ  
មានការភ័យតែងណាស់ ព្រោះមានគេយាមបីបួនកន្លែងមិនឆ្ងាយចូលបាទទេ ។

ធីតា : អញ្ជឹងពូមានអីចង់បន្ថែមទៀតទេដូចជា ក្រោយសម័យខ្មែរក្រហមហើយមុនសម័យខ្មែរក្រហម  
វាខុសគ្នាម៉េច សម័យមុនហើយសម័យនេះខុសគ្នាយ៉ាងម៉េច?

ឃ្លៀន : ខុសគ្នាឆ្ងាយណាស់ ព្រោះសម័យនេះជឿនលឿនណាស់ ហើយសម័យខ្មែរក្រហមវេទនា  
ណាស់ ក្រុមគ្រួសារខ្ញុំម្តងគេឲ្យបបរម្តងគេឲ្យបាយ ហើយបួនខ្ញុំទៅយកភ្នែកខាំដងអីដង ហើយ  
អត់មានអីស៊ីទេ មានគ្រាប់បាយប្រហែលមួយស្លាបព្រាចែកគ្នាហូប ហើយបួនស្រីខ្ញុំមួយនៅ  
សព្វថ្ងៃនេះប្រហែលប៉ុណ្ណោះហើយ ដល់នេះម្តាយខ្ញុំមិនដឹងធ្វើម៉េចកាត់ទៅកាប់ចែកមួយស្មុំ  
ម៉ៅឲ្យកូនចែកបានម្នាក់ៗហូបទៅ ហើយខ្ញុំក៏មិនដឹងគិតថាម៉េចដល់សម័យនេះវាជឿនលឿន  
យើងហូបចុកអីបានតាមចិត្ត ទូរទស្សន៍ក៏មានមើល ទូរស័ព្ទក៏មានប្រើ គាំភ័ព្វចប់សង្គ្រាមម៉ៅ  
វាជឿនលឿនណាស់ គាំភ័ព្វហ៊ុន សែនកាត់ឡើងសោយរាជ្យម៉ៅកោយន្តក៏មានប្រើ ម៉ាស៊ីនក៏  
មាន ដល់ពេលយូរៗទៅលែងចង់ឈប់ប្រើគោហើយព្រោះវាជឿនលឿនពេក ខុសគ្នាគ្រង់ថា  
ក្នុងរយៈពេល៣ឆ្នាំប្តឹង ។

ធីតា : បាទ ។ ពូឈ្មោះអីគេដែរពូ?

ឃ្លៀន : ឈ្មោះ ហាស់ ឃ្លៀន ។

ធីតា : ហាស់ ឃ្លៀន?

ឃ្លៀន : បាទ ។

ធីតា : អាយុប៉ុន្មានហើយពូ?

ឃ្លៀន : អាយុ៤៨ឆ្នាំ ។

ធីតា : ស្រុកកំណើតនៅណាពូ?

ឃ្លៀន : ស្រុកកំណើតនៅឃុំអង្គជុំ ។

ធីតា : នៅភូមិអីគេ?

ឃ្លៀន : នៅភូមិចែល្យក ។

ធីតា : ស្រុក?



ឃ្លីន : ស្រុកសស្តម ។

ធីតា : ខេត្ត?

ឃ្លីន : ខេត្តសៀមរាប ។

ធីតា : ចុះបច្ចុប្បន្នគេហៅអី?

ឃ្លីន : គេហៅភូមិយាងវ៉ែន ។

ធីតា : ភូមិយាងវ៉ែន?

ឃ្លីន : បាទ! ស្រុកស្វាយចេក ឃុំផ្កា ។

ធីតា : ចុះពូមានដែលធ្លាប់ឮឈ្មោះ ពិន ទេ?

ឃ្លីន : ពិន?

ធីតា : ឈ្មោះ ខុច តែកាត់ឈ្មោះពីរណ៍ ពូមានដែលឮទេ?

ឃ្លីន : អត់ដែលឮទេ ។

ធីតា : អញ្ជឹងអរគុណច្រើនហើយពូ ។

ឃ្លីន : បាទ ។

« ចប់ »